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В центрі за кінокамерою -
Володимир Басе. 

Сучасного глядача важко здиву

вати якимись зображальними нова

ціями, спецефектами , які демонст-
• • • • 

рують ТеХНІЧНІ МОЖЛИВОСТІ В ЮНО. 

Кінематограф активно практикує 

комбінування технік і способів 
• 

зн Імання, поєднуючи в одному 
• • • • 

кадр1 , наприклад, мультиплІкацІю 1 

живого актора. З одного боку, він .. 
nрагне ити в ногу з часом, nрива-

бити шанувальників електронно

комунікаційних технічних засобів . 

З іншого - кіно , втягнуте в гонку 
. . "' . 

технологІчних новацtи, яю стають 
• • 

самоцІллю, при тому що творче осо-

бистісне авторське начало витіс

няється конвеєрним характером ви

робництва, втрачає свою гуманну 

' 

ХОТІВ БИ ПРА ІОВАТИ 

зтА авитими 

пю ьми 

й естетичну цінність . На цьому за-
• • • 

галом невеселому тЛІ випдно ви рІ-
.. 

зняється украtнська операторська 

школа , яка стоїть на позиціях аб-
. " 

салютна протилежних холоднlИ тех-

ноло гізації. Попри вс і негаразди і 
• • 

КрИЗИ ВІТЧИЗНЯНОГО ЮНО , ЦЯ ШКОЛа 

з багатими традиціями і здобутка

ми продовжує демонструвати влас

не обличчя , а саме : високу зобра

жальну культуру , авторське бачен

ня й осмислення об'єкта знімання . 

І перевага авторського відображен-
. .. 

ня nроявляється не у вульгаризацн 

дійсності чи Ті деформації, а в і-і оду

хотворенні . Ue зайвий раз підтвер
джують філ ьми , зняті кінооперато-

• 

ром Володи миром Бассо~1 . 

Ф іл ьм и, ним зняті , різні . Екрані

зацію п'єс и Анатолія Кочерги "Май

стри часу'' можна було б наз вати 

не об ароковою. Оп ератор г ід н о 

втілив новаторс ькі наміри Анатолія 

Степаненка, залучаючи , поряд з тра

диційним відображенням основної 
. . . . . . " . . . . 

сюжетне І лшн , наирtзномаютнtшІ 

засоби , серед яких запам' ятався ек-
" . . 

спресивнии пот І к хронІ кального ма-

теріалу у фіналі картини . 

Uікаве зображальне вир ішення 

в "Шамар і " Наталії Андрійченко . 

Персонажі цього фільму демонст

рують "звихнення" сучасного світу, 
. " 

душевну деградацІю и неспр о -

можність що-небудь змінити . Разом 

... 

... 
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Кадр із фільму "Вальдшнепи". Режисер О.Муратов. Оnератор В. Баес. 

. " . 
З ТИМ , матерІаЛ , ЯКИИ, за ЛОГіКОЮ 

цього фільму, мав би виражатися 
• • • 

рІзкими, навпь кричущими tнтона-
. " . 

ц1ями, пропущении через зовсІм 

інший об'єктив. Тональність фільму 
• ) V • • 

свп ла, колорит м якии 1 навпь ла-

гідний. Цей контраст , очевидно , 

покликаний посилити відчуття аб

сурдності відтворюваного світу, 
• 

св t ту, в якому живуть морально 

знівечені герої фільму . Тонке відчут

тя барв. вишуканість портретного 
• 

юноживопису - все це приносить 

естетичну насолоду, попри сам 
V t V • 

життєвии матерІал, якии вщштов-

хує і викликає дискомфорт. 

І от знову українська класика -
"Вальдшнепи", які є екранізацією 

незавершеного твору Миколи Хви-
• 

льового, письменника з трагІчною 

долею (режисер Олександр Мура
тов) . Взагалі, відтворення історич-

• 
ного часу - одне ІЗ складних зав-

' • V 

дань юно 1 художники для иого ви-

рішення обирають різні шляхи і спо

соби . Одних вабить умовність, інші 
" .. 

прагнуть автентизму и життєво1 до-

стовірності , ще інших матеріальне 
• • • 

втІлення Історичного часу взагалІ 

не цікавить. Крім того, кожен із по-
• • • • 

становниюв у ВІдтвореннІ Історич-

ної доби керується не лише есте

тичними міркуваннями , а й фінан

совими можливостями . У "Вальд

шнепах" щодо останнього - можли-. . . . .. 
вост t МlНІмальнt, адже знІмався 

фільм на малі кошти, а озвучував-
• 

ся , за свщченням режисера, взим-
. .. - . 

ку на юностудн, яка навtть не опа-

лювалася. І , незважаючи на це, 

образ часу вирішено нетривіально 

й привабливо . 

Двадцяті роки в українському 

кіно, яке з кінця 1980-х звертаєть

ся до раніше заборонених тем , ос-.. 
воюються досить активно : згадаи-

мо <~Зону'' М.Мащенка за М,Кул~ 

шем , "Санаторійну зону" і нГеть 

сором!" того самого О .Муратова 

знову-таки за М.Хвильовим . Про-
• • 

те якихось ПRинципових вІдмІннос-

тей від фільмів про двадцяті роки , 

які знімалися за радянських часі~. 

у згаданих творах не сталося -
змінилися ідеологічні оцінки . 

" Вальдшнепи" пре>панують 
• • • 

ЗОВСІМ ІНШУ КОНЦеПЦІЮ ТОГО Часу, 
• 

концепцtю , виражену насамперед 

зображальна . Не слід, звичайно, 
• • 

применшувати ролt характерІв у 

цьому фільмі, зіткнення особистос-
" теи, яким випало пережити при-

• 
страстt, Не'Стерпне розчарування в 

ідеалах, так само, як і акторських 

усnіхів у творенні цих особистос

тей . . Але оця аура часу, творена 
операторськи, занурює нас у сти

хію двадцятих років, побачених на 

тлі розсіяного світ ла контражуру .. 

• 



• 

Живі, темпераментні герої фільму 
немов би прониза н і потужним 

світлом, яке робить їх примарами . 
Такий спосі б знімання не лише 
створює ефект \(старої" хроніки , а 
" и насторожує , творить тривожну 

атмосферу приреченості . Прирече

ності , яка відчутна навіть у 
сnоІ<ійній обстановці відпустки , 
коли герої вирвалися з міста до 

села, на берег річки, втекли від 

суєти , тривог , щоб відпочити . Але 

втеча виявилася марною - караль

на машина дістає 'іх і тут і вишука

ним способом знищує (у "Вальдш
непах", як і в (( Санаторійній зоні", 

акцент на самознищенні , бо Хви-
V V V 

льовии, якии сам проишов револю-
• • • 

ц1ю , розумш , що революцtя приве-

ла до цього закономірно). У "Валь
дшнепах'' відтворення і того часу. і 

його атмосфери полегшується тим , 

що дія відбувається на природі, яка 
• 

в yct часи залишається прекрасною . 

Проте творення атмосфери тривож-
. . . ) 

ного чекання трапчно1 розв язки , 
...... . . 
11 неминучост1 - ще раз шдкреслю -

. . 
досягається характером знtмань 1 

відповідного проявлення й оброб

ки плівки , що створило потрібний 

монохромний колорит зображення. 

Як, все-таки, це досягається? 

Редакція звернулася до Володи

мира Басса з проханням відповісти 
• • 

на юлька запитань , ЯКІ стосуються 
• 

саме творчостІ оператора . 

? Кіно сьогодні- це безмежні зоб-
• ражальн,і можливості. Які ваші 
естетичн,і орієн,тири? 

- Із останніх найсильніших вра

жень - фільми Еміра Кусторіца , зок

рема, "Дім для повішання ". Найви-
. 

щими естетичними орtєнтирами є 

фільми Фелліні , Антоніоні , Бергма

на, Тарковського , перші картини 
• 

М.Михалкова, нземля" Довженка 

і "Тіні забутих предків" С. Парад

жанова . 

? Як ви прийшли в кіно? 
, - 1981 року я закінчив Київсь-

... . • u • .. . 

КИИ ПОЛ1ТеХН1ЧНИИ іНСТИТУТ 1, ДіСТаВ-

ШИ диплом інженера, одержав на

правлення до аспірантури. А 1982 
року вступив на кінофакультет 

КДІТМ. Того року на операторське 

відділення бу ло одне місце, на яке 

претендувало 12 чоловік . Навчав-

Кадр із фільму "Шамара" . Режисер Н .Андрійченко. Оператор В. Баес . 

• 

ся я у Сергія Лисецькоrо. Але в 
• 

nроцес1 навчання я працював на 

кіностудїі імені О .Довженка, брав 

участь у зйомках фільмів "Бережи 

мене. мій талісман", " Капітан Фра

касс". Великою школою , окрім 

практичної роботи в кіно , був і ли

шається перегляд фільмів. Знімав 

переддипломні й дипломні фільми 

студентів , зокрема "Мовчання" за 

Леонідом Андрєєвим. У фільмі 

А . Степаненка "Міся ць у повні" 

знімали вдвох з В .Політовим . Потім 

Степаненко запросив нас операто

рами на свій повнометражний фільм 

"Годинникар і курка ". 

? Судячи з названих режисерів, 
, вас насамперед цікавить кіно 
авторське. 

- Більшість продукції світового 

кіно - це фільми, які нагадують кіно-
• • 

репортажt , що не є КІНО в точному 

значенні цього слова. У названих 
• 

мною режисерІв присутня мова 

кіно . Адже є азбука кіно , яка, на 

жаль, багатьма кінематографістами 
• 

просто tгнорується. 

? І глядачі звикли саме до та

• ких фільмів, навіть не підоз -
• 

рюючи, що це н,е кtно . 

- Так, і снує проблема сприйнят

тя фільму глядачем. Вона в тому, 

що глядач відвикає думати. Цьому 

відучуванню сприяє телебачення , 

Юлія Волчкова 
у фільм і "Вальдшнепи". 
Режисер О.Муратов. 
Оператор В. Басе. 
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Ірина Цимбал у фільмі 
"Шамара". Режисер 
Н.Андрійченко. Оператор 
В.Басс. 

Кадр із фільму Місяць у . 
повні". Режисер А. Степаненко. 
Оператори В.Політов, В.Басс. 

де показують переважно амери 

канську або американізовану про

дукцію . Нам в Україні, та й і в Росії 

не слід змагатися з американцями 

у спецефектах. Нам слід іти за тим, 
що створила наша культура, бо 

• • V 

ТІЛЬКИ ТОДl, КОЛИ МИ ИТИМеМО В 

руслі цієї традиції (а не наслідува
тимемо чужу нам масову культу

ру) й можливий інтерес до нашого 
кіно. Але голод саме за таким кіно 
на Україні не може бути задоволе

ний, бо фільми практично не зніма

ються. Ми маємо чимало режи

серів, які заявили про себе і ствер

дили свій талант у перших фільм·ах 

- Андрій Дончик, Дми'tро Томат
nольський, Сергій Маслобойщиков, 

Наталя Андрійченко, Олег Чо,р1ний, 

Костянтин Шафоренко (останні 
• 

двоє зняли тІльки короткометраж-

ки). Є великий інтере·с до їхньої 
творчості, але ці люди поsбавлені 

можливості знімати фільми. Їх та
кож об'єднує те, що в0ни не хворі 

·кон 'юнктурою. У цьому смислі ири
судження Державної nремії імені 

О . Довженка ·Н: . Андрійченко 
с.відчить про те, що сьогодні дер-

• 
жава хоче Підтримати саме таке 

• 
юно. ? Що ви р.озуміє.те під словом 
• и к0н/ юн.ктура"? 

- Кон'юf{ктура - це зміна свііо
гляду й естетичних уп0добань ху

дожника залежно від політичної 
• •• • • 

ор1єнтацн можновладцІв . ? Ви не сприймаєте творчість, 
• спрямовану на підтримку на

ціон-альної ідеї, на стверджен

ня української державності? 
- Я за мистецтво, вільне від ідео

логії. А щодо національаої ідеї, то 
фільми, їй присвячені, на жаль) Уі 

тільки д:искредитують. 

? Повернемося до творчих проблем. Що можете сказати про • співпрацю з режисерами? Чому 
вони зверталися саме до вас? 
- Вибір оператора - це теж режи-

сура . Я не уявляю три перші фільми 

~икити Михалкова без дуе7у : 
Микита Михалков - Павло 

Лєбєшев. Так само, як трьох чудо

вих фільмів " Польоти уві сні та 

наяву", "Бережи мене, мій таліс
манн' "Поцілунок" без СQівпраці Ро

мана Балаяна і Білена Калюти. Та
ких творчих тандемів історія світо

вого кіно знає чимало, наприклад: 

Бернардо Бертолуччі й Вітторіо 

Стораро, Інгмар Бергман і Свен 
Нюквіст . Я дотримуюсь думки, що 

кіно - мистецтво насамперед режи
серське. Але правильний вибір од

нодумця має величезне значення. ? Із того , що ви знімали, ч-им 

• найбільше задоволені? 
- Моя найулюбленіша картина -

~~шамара". Із тих, де я брав участь, 

у ній найбільшою мірою вдалося 

виразити себе . Відмовившись на

самnеред від стереотипів, творча 
• 

група lfамагалася "в»рватися" в 

інший кінематографічиий простір1 
причому на.биваючи собі ryлJ , ие-

• V • 

реживаючи в1дчаи , ~знеВlру у влас-
• • 

них силах, радJсть в1д малень~их 

удач, а в результаті - трохи біл.ьше 
розумімня того, що ж т:аке є "кіно". 
Це пройдений етап і водноч·ас -
в-ідправна точка для майбутньої 

роботи . У цій картині ми не згодаі 
з формулою "краса вря1ує світ", 
адже краса буває оманливою .. Світ 
врятує любо,в . І ті страшні подfі 

фільму, і той бруд взаємиц повинf!і 

дисонуваrrи із зображальним рядом 

картини . 

Взагалі , створення цього фільму 

-це окрема історія . Працювати було 

непросто> зйомки були важкими. 
Сnочатку було багато ентузіазму, 

• 
але картина знtмалася так до6го, 

що ентузіазм закінчився . Фільм 
• 

зупиняли, сумншаючись у спромож-
• 

ності постановника . І все тільки 
• • 

тому, що у вІдnовідь на команди 

дирекції кіностудії (на 11ой час С.Во
робйова) і голови Деnартаменту 
кінематографії Міністерства куль

тури УкраЇНJі (тоді Л .Череватеика) 
режисер Наталя Андрійченко не 

відповідала "Слухаюсь'', а прагну
ла зняти цю картину, керуючись . .. 
виключно художнІми и естетични-

ми принциnами . Вона довела~ що 
. " 

мала рац1ю и картину таки вдалося 

закінчити . Ми вклалися у виділе-
u. • ' • 

нии кошторис t призначені ~троки. 

Але конфлікт був. 

? А як ви домоглися такого своєрідного зображення у "Вальд-• шпепах''? 
- Знімали на чорно-білому кода

ку, а друкували на кольоровому по

зитиві . А ще - поєднання різних 
світлофільтрів і лабораторна робо-

• 

та З ПЛlВКОЮ. 

? Чи є якісь к,онкр:етні творчі плани? Що б хотtлося зняти? 
• - Щодо nланів говорити не буду . 
Хотів би працювати з талановити

ми людьми у фільмах, за які nотім 

не було б соромно. 

Лариса Брюховецька. 


